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В статье авторами проанализированы тенденции основных макроэкономических и структурных 

показателей Республики Татарстан за 2017 год в сравнении с динамикой предыдущих лет, а также в 
сопоставлении с отдельными зарубежными странами и Российской Федерацией в целом. 
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THE RESULTS OF THE SOCIO-ECONOMIC DEVELOPMENT OF THE REPUBLIC OF TATARSTAN 
AND THE RUSSIAN FEDERATION IN 2017 IN THE CONTEXT OF GLOBAL TRENDS. PART 1.THE 
ECONOMIC SITUATION. 
 

 M.R.Safiullin, Y.G.Mingazova, L.H. Ishtiryakova 
 

In the article the authors analyzed trends of the key macroeconomic and structural indicators of the 
Republic of Tatarstan over the past year, compared to the dynamics of previous years, of individual foreign 
countries and of the Russian Federation as a whole. 
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МЕТОДОЛОГИЯ АНАЛИЗА И ЕЕ АПРОБАЦИЯ НА ПРИМЕРЕ ПЛАНОВОЙ ЭКОНОМИКИ СССР 
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 Объектом исследования является эволюция национальной экономики за период с 1947 по 1990гг. 
в контексте моделирования среднесрочных экономических циклов. Авторы, используя механизмы 
моделирования среднесрочных ожиданий экономических агентов выявляют траектории фазовых 
сдвигов циклического развития, формирующиеся в результате трансформации поведенческих 
моделей. Это позволило не только идентифицировать в рассматриваемом горизонте времени 
параметры среднесрочных экономических циклов в рамках анализируемого периода времени, но и 
научно обосновать, используя методы многофакторного анализа, основные драйверы фазовых сдвигов 
идентифицированных циклов. Методология исследования опирается на инструменты экономико-
математического моделирования изучаемой совокупности факторов, механизмы кросс-
корреляционного анализа временных статистических рядов, методы обобщения и группировки, 
дескриптивный анализ.  

На основе разработанной методологии построения циклов опережающего развития и ее 
апробации на системе статистических данных, характеризующих динамику роста плановой 
экономики СССР, доказана эффективность разработанного инструментария идентификации 
циклического развития экономики, что подтверждено сопоставлением полученных экономических 
циклов с данными других российских исследователей. 
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фазовые сдвиги, циклы опережающего развития, ожидания экономических агентов, моделирование 
экономического роста, факторный анализ, кросс-корреляционный анализ, плановая экономика СССР 

 
 
 
DIAGNOSTICS AND FORECASTING OF MEDIUM-TERM BUSINESS CYCLES: METHODOLOGY OF 

THE ANALYSIS AND HER APPROBATION ON THE EXAMPLE OF PLANNED ECONOMY OF THE USSR 
 

M.R. Safiullin, L.A. Elshin  
 
Object of a research is evolution of national economy from 1947 for 1990 in the context of modeling of 

medium-term business cycles. Authors, using mechanisms of modeling of medium-term expectations of economic 
agents reveal the trajectories of phase shifts of cyclic development which are formed as a result of transformation 
of behavioural models. It has allowed not only to identify in the considered time horizon parameters of medium-
term business cycles within the analyzed time period, but also to prove scientifically, using methods of the 
multiple-factor analysis, the main drivers of phase shifts of the identified cycles. The methodology of a research 
leans on instruments of economic-mathematical modeling of the studied set of factors, mechanisms of the cross-
correlation analysis of temporary statistical ranks, methods of generalization and group, the descriptive analysis.  

On the basis of the developed methodology of creation of cycles of the advancing development and her 
approbation on the system of the statistical data characterizing dynamics of growth of planned economy of the 
USSR the efficiency of the developed tools of identification of cyclic development of economy is proved that is 
confirmed with comparison of the received business cycles to data of other Russian researchers. 

 
Key words: medium-term business cycles, forecasting, national economy, phase shifts, cycles of the 

advancing development, expectations of economic agents, modeling of economic growth, the factorial analysis, 
the cross-correlation analysis, planned economy of the USSR 
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РАЗРАБОТКА СРЕДНЕСРОЧНОГО ПРОГНОЗА РАЗВИТИЯ РЕГИОНОВ ПРИВОЛЖСКОГО 

ФЕДЕРАЛЬНОГО ОКРУГА НА ОСНОВЕ УНИФИЦИРОВАННЫХ МОДЕЛЕЙ ЭКОНОМИЧЕСКОГО РОСТА  
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Разработка прогностических моделей экономического роста, их совершенствование и 
адаптация под трансформирующиеся условия институциональных факторов требуют постоянного 
уточнения методологического инструментария. При этом важнейшей задачей является поиск такой 
системы факторов, которая бы, с одной стороны, существенным образом объясняла корректировки 
трендов экономической динамики, а с другой – была единой для всей совокупности региональных 
систем, что формирует возможность сопоставительного анализа драйверов экономического роста. 
Исследованию данного вопроса посвящена настоящая статья. Объектом проводимого исследования 
являются унифицированные факторы экономического роста регионов Приволжского федерального 
округа. Предметом исследования выступает система моделирования параметров экономической 
динамики на основе идентификации единой для всех региональных систем экзогенных факторов. В 
результате реализованных оценок, основанных на инструментах эконометрического моделирования, 
определены модели экономического роста для регионов ПФО на основе представленных выше 
принципов. Это позволило, используя методы сценарного моделирования, разработать систему 
прогностических оценок их экономического развития на период до 2020г., а также обосновать 
систему мер государственного регулирования регионального развития в условиях циклического 
развития национальной экономической системы. 
 

Ключевые слова: моделирование экономической динамики, региональная система, сценарное 
прогнозирование, унифицированное факторы экономического роста, факторный анализ 

 
 
 
 

DEVELOPMENT OF A MEDIUM-TERM FORECAST FOR THE DEVELOPMENT OF THE REGIONS OF 
THE VOLGA FEDERAL DISTRICT BASED ON UNIFIED MODELS OF ECONOMIC GROWTH 
 

M.R. Safiullin, L.A. Elshin, A.A. Abdukaeva  
 
Development of predictive models of economic growth, their improvement and adaptation for the 

transformed conditions of institutional factors, demand continuous specification of methodological tools. At the 
same time the major task is search of such system of factors which on the one hand essentially would explain 
corrections of trends of economic dynamics, and with another – was uniform for all set of regional systems that 
forms a possibility of the comparative analysis of drivers of economic growth. The present article is also devoted 
to a matter research. An object of the conducted research are the unified factors of economic growth of regions of 
the Volga Federal District. As an object of research the system of modeling of parameters of economic dynamics 
on the basis of identification uniform for all regional systems of exogenous factors acts. As a result of the realized 
estimates based on instruments of econometric modeling models of economic growth for regions of Volga federal 
district on the basis of the principles given above are defined. It has allowed, using methods of scenario modeling, 
to develop the system of predictive estimates of their economic development until 2020 and also to prove the 
system of measures of state regulation of regional development in the conditions of cyclic development of 
national economic system. 

 
Key words: modeling of economic dynamics, regional system, the scenario forecasting unified factors of 

economic growth, the factorial analysis 
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ПРАКТИКА ОСУЩЕСТВЛЕНИЯ АНТИКОРРУПЦИОННОГО МОНИТОРИНГА В РЕСПУБЛИКЕ 

ТАТАРСТАН 
 

В.П. Кандилов, кандидат экономических наук,  
председатель Комитета Республики Татарстан 

по социально-экономическому мониторингу 
 

В статье представлен опыт осуществления антикоррупционного мониторинга в Республике 
Татарстан в рамках комплексной республиканской антикоррупционной программы. Приведены 
основные подходы к оценке проблемы коррупции посредством изучения мнения населения о коррупции и 
осуществления анализа эффективности деятельности всех уровней органов власти Республики 
Татарстан по реализации антикоррупционных мер на территории региона. 

 
Ключевые слова: коррупция, Республика Татарстан, мониторинг, социологический опрос, 

противодействие коррупции, гражданское общество 
 

 
 
 

THE PRACTICE OF IMPLEMENTATION OF ANTI-CORRUPTION MONITORING IN THE REPUBLIC OF 
TATARSTAN 

 
V.P. Kandilov 

 
The article presents the experience of anti-corruption monitoring in the Republic of Tatarstan in the 

framework of a comprehensive national anti-corruption program. The main approaches for the assessment of 
corruption are the study of public opinion on corruption and the analysis of the effectiveness of all levels of 
government of the Republic of Tatarstan on the implementation of anti-corruption measures in the region. 

 
Key words: corruption, Republic of Tatarstan, monitoring, sociological survey, combating corruption, civil 

society 
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ХАРАКТЕРИСТИКА ТРАНСПОРТНОГО КОМПЛЕКСА РЕСПУБЛИКИ ТАТАРСТАН (2 часть) 
 

О.М. Краснова, кандидат экономических наук, 
заместитель руководителя Татарстанстата, 

С.С. Кудрявцева, кандидат экономических наук, доцент, Казанский 
национальный исследовательский технологический университет  

 
В статье представлена характеристика транспортного комплекса Республики Татарстан. На 

основе кластерного, компонентного и регрессионного анализа выявлено влияние транспортного 
комплекса на экономику региона. Проанализирована грузоемкость экономики регионов Приволжского 
федерального округа. 

 
Ключевые слова: транспорт, Республика Татарстан, транспортная инфраструктура, 

экономика региона, грузопоток, грузоемкость экономики, факторный анализ, компонентой анализ, 
регрессионный анализ 

 
 
 

CHARACTERISTICS OF THE TRANSPORT COMPLEX OF THE REPUBLIC OF TATARSTAN (PART 2) 
 

O.M. Krasnova, S.S. Kudryavtseva 
 

The article presents the characteristics of the transport complex of the Republic of Tatarstan. On the 
basis of cluster, component and regression analysis, the influence of the transport complex on the economy of 
the region was revealed. The cargo intensity of the economy of the regions of the Volga Federal District is 
analyzed. 

 
Key words: transport, the Republic of Tatarstan, transport infrastructure, the economy of the region, 

freight traffic, cargo intensity of the economy, factor analysis, component analysis, regression analysis 
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ИННОВАЦИИ, ИНВЕСТИЦИИ И МЕНЕДЖМЕНТ 
 

ЭМПИРИЧЕСКИЙ АНАЛИЗ ВЕРОЯТНОСТНОГО РАСПРЕДЕЛЕНИЯ ДОХОДНОСТИ НА 
РОССИЙСКОМ ВАЛЮТНОМ РЫНКЕ 

 
А.Б. Анкудинов, кандидат физико-математических наук, 

инженер-исследователь АНО ВО «Университет Иннополис» 
Е.С. Марханова, младший инженер-исследователь  

АНО ВО «Университет Иннополис»  
 

В статье представлены результаты эмпирического оценивания характера вероятностного 
распределения доходности на валютном рынке. Статистическое моделирование проводилось на 
основе данных об официальных валютных курсах доллара США, евро, фунта стерлингов, японской 
иены, китайского юаня и казахстанского тенге по отношению к рублю за период с 2000 по 2018 гг. 
(для китайского юаня анализ проводился за период с 2006 по 2018 г.). Методика исследования 
основывалась на применении метода лог-лог-ранг-размерной регрессии и метода оценивания по Хиллу. 
Полученные результаты анализа свидетельствуют о тяжелохвостном характере распределения 
доходности рассмотренных валютных пар, что определяет потребность компаний в создании 
эффективной системы управления валютным риском в контексте создания акционерной стоимости. 

 
Ключевые слова: валютный риск, тяжелохвостное распределение, экстремальные выбросы, 

эмпирический анализ 
 
 

 
EMPIRICAL ANALYSIS OF PROBABILITY DISTRIBUTION OF FOREIGN EXCHANGE MARKET 

RETURNS IN RUSSIA 
A.B. Ankudinov, E.S. Markhanova 

 
The article presents the results of an empirical estimation of patterns of probability distribution of foreign 

exchange market returns. Statistical modeling was performed using the official data on the rouble exchange rates 
to US dollar, Euro, British pound, Japanese yen, Chinese yuan and Kazakhstan tenge for the period of 2000-
2018 (for the Chinese yuan the analysis was performed for the 2006-2018 period). The research methodology 
was based on application of log-log-rank-size regressions as well as the Hill’s estimator. The obtained results 
prove the heavy-tailed pattern of returns’ distribution for the currency pairs analyzed which indicates the necessity 
to implement an efficient system of currency risk management within the framework of shareholder value 
creation. 

 
Key words: currency risk, heavy-tailed distribution, extreme outliers, empirical analysis 
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СОЦИАЛЬНОЕ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСТВО: СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ И ПЕРСПЕКТИВЫ 

РАЗВИТИЯ В РОССИИ 
 

И.Р. Бадыкова, кандидат экономических наук, доцент кафедры экономики 
 Института управления инновациями Казанского национального  

исследовательского технологического университета 
 
Целью исследования выступает систематизация накопленных знаний в области социального 

предпринимательства, а также определение состояния и перспектив развития данной концепции в 
России. В рамках работы представлен обзор литературы, раскрывающей особенности исторического 
развития социального предпринимательства за рубежом и в России, описаны существующие барьеры 
развития данного направления, проведен анализ статистики развития социального 
предпринимательства в России.  

 
Ключевые слова: социальное предпринимательство, социальный бизнес, экономическая 

устойчивость, социально ориентированные некоммерческие организации 
  
 

 
 

SOCIAL ENTREPRENEURSHIP: CURRENT STATE AND PROSPECTS OF DEVELOPMENT IN 
RUSSIA 

I.R. Badykova 
 

The study aims to present in a systematic way the accumulated knowledge over the social 
entrepreneurship and define its current state and prospects in Russia. To achieve the object literature review 
concerning specific features of social entrepreneurship historic development abroad and in Russia is presented, 
critical barriers to the concept development are addressed, and statistics analysis of social entrepreneurship 
development in Russia is performed.  

 
Key words: social entrepreneurship, social business, economic sustainability, socially oriented nonprofit 

organization 
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СЕМЬЯ В ТАТАРСТАНЕ: СОЦИАЛЬНО-ДЕМОГРАФИЧЕСКИЙ ПОРТРЕТ 
 

О.М. Краснова, кандидат экономических наук, доцент, 
заместитель руководителя Татарстанстата 

 
В статье систематизированы основные тренды демографической политики Республики 

Татарстан. Представлен демографический портрет семьи, в том числе по данным Всероссийской 
переписи населения. Обобщены социальные аспекты развития института семьи – занятость и 
безработица, заработная плата, денежные доходы населения, бюджеты домашних хозяйств, 
жилищные условия, образование и деятельность дошкольных образовательных организаций, 
образование детей. 

 
Ключевые слова: семья, социально-демографический портрет, занятость, безработица, 

денежные доходы, жилищные условия, образование 
 
 
 
FAMILY IN TATARSTAN: SOCIO-DEMOGRAPHIC PROFILE 

O.M. Krasnova 
 
The main trends of the demographic policy of the Republic of Tatarstan are systematized in the article. 

The demographic portrait of the family is presented, including according to the All-Russian population census. 
The social aspects of the development of the family institution - employment and unemployment, wages, cash 
incomes of the population, household budgets, housing conditions, education and activity of pre-school 
educational organizations, education of children are generalized. 

 
Key words: family, socio-demographic portrait, employment, unemployment, cash income, housing 

conditions, education 
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НАУЧНЫЕ РАБОТЫ МОЛОДЫХ ИССЛЕДОВАТЕЛЕЙ 
 

РАЗВИТИЕ ГОСУДАРСТВЕННО-ЧАСТНОГО ПАРТНЕРСТВА В СФЕРЕ ЗДРАВООХРАНЕНИЯ 
РЕСПУБЛИКИ ТАТАРСТАН 
 

Л.В. Галиева, магистрант программы «Финансовая аналитика», 
Институт управления, экономики и финансов,  

Казанский (Приволжский) федеральный университет 
 

Государственно-частное партнерство широко применяется в мире для реализации многих 
общественно значимых проектов, в рамках которых государство и частный инвестор осуществляют 
совместные инвестиции на определенных условиях с последующим использованием объекта. В России 
государственно-частное партнерство только начинает развиваться, формируется нормативная 
документация, анализируется опыт зарубежных стран, подписываются соглашения о первых ГЧП-
проектах. Основная цель исследования - проанализировать ГЧП-проекты в России в сфере 
здравоохранения, в частности в Республике Татарстан. Исследование основано на анализе данных об 
инфраструктурных проектах в сфере здравоохранения.   

 
Ключевые слова: государственно-частное партнерство, инвестиции в здравоохранение, 

здравоохранение в Республике Татарстан, инфраструктурные проекты 
 

 
 
DEVELOPMENT OF STATE-PRIVATE PARTNERSHIP IN THE HEALTHCARE OF THE REPUBLIC OF 

TATARSTAN 
 

L.V. Galieva 
 

Public-private partnerships are widely used in the world to implement many socially significant projects in 
which the government and the private investor conduct joint investments under certain conditions with 
subsequent use of the facility. In Russia, public-private partnerships are only beginning to develop, normative 
documentation is being formed, the experience of foreign countries is being analyzed, agreements on the first 
PPP projects are signed. The main objective of the study is to analyze PPP projects in Russia in the health 
sector, in particular in the Republic of Tatarstan. The study is based on an analysis of data on infrastructure 
projects in the health sector.  

 
Key words: public-private partnership, investments in health, healthcare in the Republic of Tatarstan, 

infrastructure projects 
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АНАЛИТИЧЕКИЕ ОБЗОРЫ 
 

АНАЛИЗ ОСНОВНЫХ ФАКТОРОВ, ОПРЕДЕЛЯЮЩИХ ЦЕНООБРАЗОВАНИЕ В ЖИЛИЩНО-
КОММУНАЛЬНОМ КОМПЛЕКСЕ 

 
Л.Е. Комочкина, начальник отдела статистики  

цен и финансов Волгоградстата 
А.П. Коржова, ведущий специалист-эксперт  

Волгоградстата 
 
В настоящее время одним из важнейших аспектов социальной и экономической политики 

государства является процесс реформирования жилищно-коммунального хозяйства. В данной работе 
показано влияние проводимых государством реформ на размер тарифов в жилищной и коммунальной 
сфере в 2012-2016 гг. Объектом исследования выбрано жилищно-коммунальное хозяйство 
Волгоградской области. 

 
Ключевые слова: жилищно-коммунальное хозяйство, жилищные услуги, коммунальные услуги, 

тарифы на жилищно-коммунальные услуги, управляющие компании, многоквартирные дома 
 

 
 

ANALYSIS OF THE MAIN FACTORS DETERMINING PRICING IN THE HOUSING AND UTILITY 
COMPLEX 

 
L.E. Komochkina, A.P. Korzhova 

 
At present, one of the most important aspects of the social and economic policy of the state is the process 

of reforming the housing and communal services. This paper shows the impact of state reforms on the size of 
tariffs in the housing and communal services over the past few years. The object of research is the housing and 
communal services of the Volgograd region. 

 
Key words: housing and communal services, housing services, utilities, tariffs for housing and communal 

services, management companies, apartment buildings 
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СОСТОЯНИЕ РЫНКА ПРОДОВОЛЬСТВЕННЫХ ТОВАРОВ В РЕСПУБЛИКЕ ТАТАРСТАН ЗА 
ЯНВАРЬ-ДЕКАБРЬ 2017 ГОД 

Территориальный орган Федеральной службы  
государственной статистики по Республике Татарстан 

 
Обзор включает анализ основных тенденций на рынке продовольственных товаров в республике. 

Представлены показатели производства, розничной, межрегиональной торговли, изменения цен на 
продукты питания, напитки, табачные изделия в Республике Татарстан в рассматриваемый период. 
Приведено сравнение отдельных показателей Республики Татарстан, Российской Федерации и 
регионов Приволжского федерального округа.  

 
Ключевые слова: производство продовольственных товаров, розничная торговля, оборот 

общественного питания, цены, доходы населения 
 

 
 

THE CONDITION OF THE FOOD MARKET IN THE REPUBLIC OF TATARSTAN FOR JANUARY-
DECEMBER 2017. 

 
Territorial organ of the Federal State of  

Statistics Service of the Republic of Tatarstan 
 
 
The review includes an analysis of the main trends on the market of food products in the Republic. The 

indicators of production, retail, interregional, international trade, changes in the prices of food, beverages, tobacco 
products in the Republic of Tatarstan in the period are presented. The comparison of selected indicators of the 
Republic of Tatarstan, the Russian Federation and the regions of the Volga Federal district is given. 

  
  
Key words: food production, retail trade, public catering turnover, foreign trade, prices, income of the 

population 
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ДЕЛОВАЯ АКТИВНОСТЬ ОРГАНИЗАЦИЙ В СФЕРЕ УСЛУГ РЕСПУБЛИКИ ТАТРСТАН ВО 2 
КВАРТАЛЕ 2018 ГОДА 

 
Территориальный орган Федеральной службы  

государственной статистики по Республике Татарстан 
 
В обзоре «Деловая активность организаций в сфере услуг» представлен анализ результатов 

анкетного опроса руководителей предприятий, осуществляющих свою деятельность в сфере услуг, 
различных по численности работающих и формам собственности в Республике Татарстан. Обзор 
характеризует сложившееся состояние экономической деятельности предприятий в текущем 
квартале, в сравнении с предыдущим кварталом и перспективы изменения на следующий квартал.  В 
обзоре  исследуется спрос на услуги организаций, число заключенных договоров или обслуженных 
клиентов, цены на оказываемые услуги. Приводятся факторы, ограничивающие деятельность 
организаций, работающих в сфере услуг.  Полученную информацию можно использовать для 
оперативного анализа сложившихся тенденций и построения прогноза действий на следующий 
период.  

 
Ключевые слова: услуги, руководители организаций, индекс предпринимательской уверенности 
 

 
 
 

BUSINESS ACTIVITY OF ORGANIZATIONS IN THE SERVICE SECTOR OF THE REPUBLIC OF 
TATАRSTAN IN THE 2ND QUARTER OF 2018 

 
Territorial organ of the Federal State of  

Statistics Service of the Republic of Tatarstan 
 

The analysis of results of questionnaire heads of organizations who carries out activities in the service with 
different number of employees and forms of property in the Republic of Tatarstan is presented. The survey 
defines state of economic activity of enterprises in current quarter, comparison with the previous quarter and 
possible changes for the next quarter. Demand for organization’s services,  concluded contracts, served 
customers, prize are  researched. The factors, which restrict the activities of organizations in the service are 
presented. Acquired information may be used for operational analysis of trends and forecast of activity next year. 

 
Key words: services, heads of organizations, index of entrepreneurial confidence 

 
 
 
 
 

 


